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a r m a n m e l i . i r

 اگر انقلاب 
فرهنگی و آموزشی 
رخ بدهد، ظلم 
پذیری به زنان 
نامش نجابت 
نمی شود و توحش 
در مردان نامش 
غیرت و ناموس 
پرستی نیست

چرا وقتی آن 
جنایت در آمریکا و 
آن فرد سیاه پوست 
کشته شد، رگ 
غیرت همه بیرون 
زد و صدا و سیما 
نیمی از برنامه های 
خود را به این امر 
اختصاص داد، اما 
در قبال این قتل 
سکوت کرده اند!

کــوتـاه
اعتبار پایدار برای رتبه بندی معلمان 
آرمان ملی: وزیر آموزش و پرورش در نشست 
مشورتی با خبرنگاران که به منظور رفع مشکلات 
حوزه تعلیم و تربیت برگزار شد، گفت: این 
وزارتخانه به دنبال اعتبارات پایدار برای اجرای 
رتبه بندی معلمان است. یوسف نوری طی این 
نشست مسائل خبرنگاران در حوزه تعلیم و تربیت 
را برای بهبود عملکرد این وزارتخانه شنید. در 
این نشست وزیر آموزش و پرورش افزود: یکی 
از شعار هایی که پیش و پس از استقرار دولت به 
آن تأکید می شد اجرای رتبه بندی معلمان بود. 
وی با بیان اینکه امسال منابعی دیده شده است 
و تا پایان تصویب قانون بودجه، باید اعتبارات را 
برای اجرای رتبه بندی در نظر بگیریم، افزود: 
ایرادات اجرای قانون در حال برطرف شدن است 
و امیدواریم به نتیجه قطعی برسانیم اعتبارات 
پایدار برای رتبه بندی سال آینده در نظر ماست. 

ضرورت بازنگری در محتوای درسی 
آرمان ملی: یک عضو کمیسیون آموزش 
مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه نیازمند 
بازنگری در سرفصل دروس هستیم گفت: 
متونی که اکنون در نظام آموزشی ما تدریس 
می شوند چندان با نیازهای روز جامعه تناسب 
ندارند. حجت الاسلام احمــدحسین فلاحی 
به دستور رهبری مبنی بر ساماندهـــی امور 
مهدهای کودک و شکل گیری سازمــان ملی 
تعلیم و تربیت گفت: دوره پیش از دبستان و 
مهدهای کودک  و پیش دبستانی ها یک نظام 
آموزشی و پرورشی اند و نه صرفاً خدماتی و قطعاً 
پایه های آموزشی ما از آن دوره شکل می گیرد. 

 فروش عمارت شهرداران
 ۱۵۴ میلیارد 

ایلنا: مدیر عامل سازمان املاک و مستغلات 
شهرداری تهران درباره جزئیات فروش عمارت 
شهرداران گفت: ملک کارشناسی رسمی می شود 
و براساس ضوابط و مقررات قانونی، قیمت گذاری 
می شود، مزایده برگزار می شود و در مزایده ملک 
با قیمت بالاتر از پایه گذاری فروخته می شود. 
حسن زاده افزود: در مزایده اول قیمت این ملک 
۸۱ میلیارد پایه گذاری شد که کسی در آن مزایده 
شرکت نکرد. مدتی بعد دوباره قیمت گذاری شد 
و به مزایده گذاشته شد و با قیمت ۱۳۵ میلیارد 
تومان پایه گذاری شد و در نهایت با قیمت ۱۵۴ 

میلیارد تومان به فروش رسید. 

سنگ یادبود بر مزار نیما
آرمان ملی: سنگ مزار قدیمی نیمایوشیج، 
پدر شعر نوی فارسی واقع در آرامستان امام زاده 
عبدا... از سوی شهرداری منطقه ۲۰ تعویض و 
لوح یادبود در خاک جای قدیم وی نصـب شد. 
محمد ناظم رضوی شهردار منطقه ۲۰ گفت: 
در همین راستا سنگ مزار مـادر و همسر نیما 
یوشیج که آسیب زیادی دیده بود نیز در جوار 
مزار قدیمـی وی تعویض و سنگ مــزار جدید 
نصب شــد. علی اسفندیاری مشهـــور به نیما 
یوشیج بنیان گذار شعر نوین و ملقب به »پدر 
شعـــر نو فارسی« متولد ۲۱ آبان ۱۲۷۶ در 
۱۳ دی ماه ۱۳۳۸ درگذشت و در آرامــستان 
امامزاده عبدا... به خاک سپرده شد و در سال 

۱۳۷۲ به زادگاهش در یوش منتقل شد. 

جمع بندی رتبه بندی معلمان 
میزان: عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس گفت: اختلاف نظراتی که در موضوع رتبه 
بندی معلمان وجود دارد مربوط به اعتبار و بودجه 
اجرای این طرح است که با تجمیع نظرات مجلس 
و دولت به زودی به جمع بندی خواهیم رسید. 
محمدرضا احمدی افزود: در حال بررسی و حل 
مشکلات این طرح هستیم، تمام تلاش اعضای 
کمیسیون این است که به هر طریق ممکن رتبه 
بندی از نیمسال دوم امسال اجرایی شود. اگر چه 
که در حال حاضر در پی به سرانجام رساندن این 
لایحه هستیم، اما همچنان نتیجه آن ابتر مانده 
است و مشمول اصل ۷۵ شده است در واقع 

موضوع تامین بودجه آن مورد بحث است. 

افزایش حقوق سربازان منتفی شد؟
ایسنا: یک عضو کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ تأکید کرد که مصوبه کمیسیون 
تلفیق درباره افزایش حقوق سربازان در سال 
آینده منتفی نشده است و در صورت تصویب 
مجلس و تأیید شورای نگهبان در سال ۱۴۰۱ 
اجرا می شود. شهریار حیدری افزود: حقوق 
سربازان از محل تبصره ۷ بودجه تأمین می شود 
لذا ربطی به موضوع خرید سربازی ندارد که 
برخی می گویند به دلیل لغو شدن مصوبه قبلی 
تلفیق برای خرید سربازی به دنبال آن افزایش 
حقوق سربازان در سال آینده منتفی می شود. 

 قطار تهران-  ارومیه 
از ریل خارج شد

منطقه  راه آهن  مدیرکل  ملی:  آرمان 
آذربایجان گفت: روز گذشته دیزل مسافری قطار 
تهران به ارومیه در مسیر رشکان از خط خارج 
شد، ولی خوشبختانه تلفات جانی نداشت. قربانی 
با بیان اینکه قطار از ریل خارج نشده است، گفت:  
دیزل مسافری قطار در مسیر رشکان به علت 
ریزش ترانشه خاکی از خط خارج شده است. در 
اثر این حادثه واگن های مسافری صدمه ندیده و 

۱۱۵ مسافرین در صحت کامل قرار دارند.

عنوان شده که مواد مخدر به شکل برچسب درآمده و در 
واقع گوناگونی مواد مخدر به صورتی است که به احتمال 
زیاد بسیاری از خانواده ها اصلًا از تنوع آن خبر ندارند. به نظر 
نگارنده به عنوان یک فعال حقوق کودک وقتی موادمخدر 
متنوع می شوند یا به صورت برچسب در می آیند، به طور قطع 
می توان گفت که طراحان آن گروه کودکان و نوجوانان را نشانه 
گرفته اند. طراحانی اعم از قاچاقچیان یا افرادی که در حوزه 
اقدامات غیرقانونی عمل می کنند. در واقع باید گفت که آنها 
گام های بسیاری در این راستا برداشته اند تا گروه های سنی 
به ویژه کودکان و نوجوانان را به سمت مصرف مواد مخدر 
بکشانند. به عبارت دیگر تمام مدت بازار بسیار پر مصرف 
مواد مخدر از لحاظ شکلی ماهیتی دائماً در حال تنوع است و 
همین مسأله موجب جلب نظر کودکان و نوجوانان می شود. 
بنابراین عدم آگاهی این گروه سنی از تبلیغات دارو هایی که 
موجب تمرکز در زمان امتحانات می شود، تبعات فراوانی دارد. 
دارو هایی که برای ایجاد تمرکز باعث بی خوابی می شوند و 
در درازمدت اعتیادآور هستند. این در حالی است که هیچ 
اطلاعاتی در اختیار کودکان و نوجوانان نیست و از آن جایی که 
جامعه ما جامعه جوانی است و درصد بزرگی از آن را کودکان 
و نوجوانان تشکیل داده اند، معضل اعتیاد گریبان گیر خواهد 
بود. از این رو ما با فقدان ساز و کاری روبه رو هستیم که برای 
پیشگیری از اعتیاد کارایی ندارند یا نقش حمایتی خود را در 
بازگشت کودکان به مدارس و جامعه به درستی ایفا نمی کنند. 
از سوی دیگر، اطلاع رسانی به خانواده ها هم متناسب با تنوع، 
نوع کاربری، نحوه استفاده و بازار مصرف مواد نیست. تنوعی که 
مدام در حال عوض شدن است. این در حالی است که ممکن 
است بسیاری از خانواده ها کوچک ترین اطلاعات مفیدی 
راجع به مواد مخدر جدیدتر و طرز استفاده از آن ها نداشته 
باشند. در واقع هنوز نگاه جامعه و والدین به سمت مصرف مواد 
مخدر سنتی است. آن چنانکه فرد برای مصرف باید فضایی 
در اختیار داشته باشد تا بتواند مواد استعمال کند. بنابراین 
خانواده ها ممکن است که نتوانند حدس بزنند که فرزندانشان 
با نصب برچسب روی بدن یا از طرق مختلف می توانند در 
معرض آسیب اعتیاد قرار بگیرند. معضلی که بازگشت از آن 
مشکل است و عمق ماجرا را می رساند. در بخش پیشگیری 
باید آموزش مدنظر باشد تا گروه سنی کودکان و نوجوانان 
به سمت مصرف مواد مخدر نروند. متأسفانه همان طور که 
عرض کردم نظام آموزش ما فاقد کسب چنین مهارت هایی به 
کودکان است. از سوی دیگر، بعد حمایتی هم بسیار ضعیف 
است. برای مثال نهاد های رسمی آموزش و پرورش به محض 
اینکه مشخص شود کودک یا نوجوانی سوء مصرف دارد، او 
را از مدرسه اخراج می کنند. بنابراین ما در بعد پیشگیری، 
آموزش و حمایتی بسیار ضعیف و ناکارآمد عمل می کنیم و 
همین مسائل بسیار آسیب رسان هستند. از این رو برای اینکه 
اقدامات مؤثری در این زمینه صورت بگیرد، ابتدا باید علت بروز 
این معضل را در میان کودکان در میان خانواده ها جست و جو 
شود، چراکه معمولا کودکانی گرفتار اعتیاد می شوند که 
والدینشان معتاد هستند یا در خانواده با بحران هایی از جمله 
مشکلات اخلاقی یا پدیده طلاق روبه رو هستند. از این رو باید 
ابتدا خانواده ها درگیر آموزش شوند و بعد به کودکان بپردازیم، 
چون در غیر این صورت وقتی کودکی آموزش می بیند و در 
خانواده ای نابسامان است احتمال دارد که دچار اعتیاد شود. 
در کل می توان گفت که به طور مشخص مراکز درمانی ترک 
اعتیاد مختص کودکان و نوجوانان نداریم که به خانواده ها در 
این راستا اطلاعات دهند. با وجود این، اگر خانواده ها هم در 
بعد حمایتی نقش خود را به خوبی ایفا کنند، در بعد پیشگیری 
این مراکز می توانند نقش مؤثرتری را داشته باشند. این در 
حالی است که اگر کودک و نوجوانی هم به اعتیاد مبتلا 
شوند، هنوز مراکزی که به صورت جدی در ارتباط با کودکان 
و نوجوانان فعالیت داشته باشد موجود نیست. با وجود این، 
آمار های رسمی حاکی از آن است که کودکان و نوجوانان به 
ویژه کودکان کار و خیابان در معرض آسیب هستند. به طور 
قطع کودکان کار و خیابان به صورت بالقوه بیشتر در معرض 
مصرف مواد مخدر هستند و با توجه به شرایطشان بیشتر به 
سمت اعتیاد کشیده می شوند. در واقع اگر این کودکان والدین 
یا سرپرست معتادی داشته باشند یا اگر بدون سرپرست و 
بزرگسالی باشند که حامی کودکان است در معابر و خیابان ها 
طعمه می شوند. دوباره تأکید می کنم در بعد حمایتی مراکزی 
برای ترک کودکان و نوجوانان نداریم و در این حوزه با 

کاستی های بسیاری مواجه هستیم.

 تنوع مواد مخدر؛ 
هدف دانش آموزان

روی خط آرمان ملی

     88760176                                              
تغییرات کنکور

از مسئولان سازمان سنجش درخواست داریم که در مورد 
تغییرات کنکور ۱۴۰۱ توضیحات بیشتری را برای دانش آموزان 

و کنکوری ها ارائه دهند. 
جمعی از دانش آموزان از تهران 

بیمه کرونا
از فروردین ماه سال گذشته منتظرحقوق بیمه بیکاری 
هستیم ولی هنوز هیچ حقوقی برای ما واریز نشده است از 

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
حبیبی از تهران 

مشکلات کارگران
 مسئولان باید به فکر معشیت کارگران در سال جدید باشند. 
با این شرایط مردم نمی توانند خرج زندگی را تامین کنند. از 
مسئولان تقاضا داریم که حقوق کارگران را با گرانی و تورم 

بسنجند. 
اسدی از تهران

ثریا عزیزپناه
فعال حقوق کودک

یادداشـــت

و  قهرمانانه  را  عملش  این 
سایه حمایت قانون نیز بر سرش 
وجود دارد! سال هاست که حتی 
نمایندگان مجلس به خود زحمت 
تصویب قانون حمایت از زنان را 
نداده اند و این قانون بیش از ۱۰ 
سال است که در راهروهای مجلس 
خاک می خورد، در حالی که فعالان 
حقوق زنان، باور دارند که این 
زنگ خطر بزرگی است و پس از 
اشرفی  رومینا  شوک آور  قتل 
و ریحانه عامری، حالا سر بریده 
شده مونا حیدری، می تواند راه را 
برای اتفاقات آینده به مُهر تقلبی 

ناموس پرستــی 
و غیرمردانه باز 
کند. این گونــه 
رفتارها نــه در 
فهم می گنجــد 
نه مقبول جامعه 
متمدن کنونــی 
اسـت. چنیـــن 
رفتارهایی بـــاز 
برپا کردن روح و 
شیرازه فرهنگ 
جاهلیت اســت 
و قربانی ساختن 

احساس امنیت زنان و دختران از 
رهگذر ادراک پیامدهای آشکار 
چنین اقدامی در جامعه است. آیا 
کانون خانواده می تواند جولانگاه 
خشونت عریان و حداکثری باشد؟ 
جامعه ای که قـــدر زن را نداند و 
به حقوق زنان حساس نباشد، از 
کارکردهای نهاد خانواده به عنوان 
پایه ای ترین نهاد اجتماعی بهره 
لازم را نخواهد برد و در پیشبرد 
کارکردهای اجتماعی و تربیتی 
خود با شکست روبه رو خواهد شد. 
برای بررسی بیشتر این موضوع، 
»آرمان ملـــی« در گفت وگو با 
فرزانه ترکان، فعال حقوق زنان، به 
بررسی و آسیب شناسی این پدیده 

می پردازد. 
  یکی از موضوعاتی که در 
رابطه با جنایت اهواز مطرح 
می شود، بحث کودک همسری 
است، در شرایطــی که تا به 
امروز ما شاهد بسیاری از این 
نوع ازدواج ها و حتـی ترویج 
آن بوده ایم، اما این امر بـا خود 
آسیب های زیادی به همـراه 
خواهد داشت. نظر شمــا در 
رابطه با ارتباط جنایت اهواز و 
پــدیده کودک همســری 

چیست؟  
ما در شرایطی جشن های چهل 
و سومین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی را برپا می داریم که این 
انقلاب هدف ترویج و تحقق اسلامی 
اخلاقمدار  نظام  یک  و  واقعی 
اسلامی به وقوع پیوست. همیشه 
اسلام را یک دین مترقی می دانیم 
و تمام توجه این دین به ترویج 
اخلاق اسلامی و با رافت و رحمت 
است. ما تابع پیامبری هستیم که 
کتاب قرآن آن، با »بسم ا... الرحمن 
الرحیم« آغاز می شود و تاکید بر 
رحمانیت و رحمت خالق دارد. 
اما در شرایط امروز »فقه پویا«، 
باید پاسخگوی خیلی از سوالات 
و نیازها در جامعه باشد و این امر 
که مورد تاکید بنیانگذار جمهوری 
اسلامی نیز بوده، نیاز امروز مردم 
است. مراکز موثر کشور باید به 
موضوع جنایت اهواز یا شمال 
کشور پرداخته که اینگونه اقدامات 
از دیدگاه اسلام پسندیده یا مردود 
است و در مورد آن صحبت کنند. 
تفاوت ما با افرادی که زیر پرچم 
داعش به وحشیگیری می پردازند، 

چیست؟  آیا فقه پویای ما پاسخی 
برای این سوالات دارد و چرا در 
قبال این جنایت سکوت کرده اند. 
ما شیعه  امامی هستیم که نسبت 
به خلخال پای یک زن یهودی 
فریاد بر می دارد، اما چطور ممکن 
است که این بی رحمی و جلادی 
که امروز با آن مواجه شده ایم در 
قبال آن سکوت شود. ما همیشه 
خواسته ایم که بر اساس فقه پویا، 
بگویند که چرا مشکل ازدواج در 
سن پایین برطرف نمی شود. در 
تمام جوامع، سن بلوغ دختربچه ها، 
به نژاد، فرهنگ و حتی رشد عقلی 
بستگــی دارد و 
در دوره پیامبــر 
یک  اسلام )ص( 
دختر بچه 9 ساله 
عرب، یک دختر 
بالــغ بــوده که 
اسلام به آنها اجازه 
ازدواج می داده، 
ولی ما در نــژاد 
ایرانی، دختران تا 
۱۳ - ۱۴ سالگی 
نرسد علائم بلوغ 
پدیدار نمی شود. 

  یکی از موضوعـات فقر 
فرهنگی است که به مـــا از 
دوران کودکی نه معنای عشق 
را آموزش می دهند نه مفهوم 
غیرت را می دانیم و نه جنایـت 
و همیــن تابو گفت وگــو در 
مدارس و در میان خانواده ها، 
به جنایاتی از این دست منجر 
می شود. آیــا با این صحبت 

موافق هستید؟  
بله، همان طور که اشاره کردید، از 
دید من نیز ریشه یابی این موضوع 
به دو موضوع فقر فرهنگی و فقر 
آموزشی باز می گردد، کما اینکه 
نمی توان از موضوع فقر اقتصادی 
در این رابطه به راحتی عبور کرد. 
در سال ۵۷ مردم انقلاب کردند، 
ولی تاثیر این انقلاب در فرهنگ 
مردم به درستی رخ نداده و کامل 
درک نشده است. فرهنگی که 
ادعای پیروزی و غیرت یک جوان 
اهوازی را می پذیرد، فرهنگی که 
عدم حمایت قانون از مقتول چون 
به دست صاحب دم کشته می شود، 
قبول می کند و فرهنگی که قانون 
آن اجازه کودک همسری و مادر 
همسری را به کودکان می دهد، نیاز 
به ارزیابی و انقلاب جدی فرهنگی 
دارد. دختر بچه ای که کودکی 
کودکی اش  آرزوهای  و  نکرده 
برآورده نشده و اسباب بازی را از 
دست او می گیریم و به خانه همسر 
می فرستیم، مطمئنا نه دارای بلوغ 
عقلی و نه احساسی است برای اداره 
زندگی با مشکل روبه رو می شود. او 
با مشکلات به فرار از خانه همسر 
می پردازد و در دام قاچاقچیان 
و  قانون  کدام  می افتد.  انسان 
فرهنگی اجازه می دهد که ما یک 
بچه زیر ۱۸ سال که حق رای ندارد، 
ولی به او حق مادری و همسری 
می دهیم و اداره زندگی و یک واحد 
کوچک اجتماعی )خانواده( را در 
اختیارش می گذاریم؟! موضوع 
بعدی فقر آموزشی است، واقعا در 
کجا به دختــر بچه هایمان آموزش 
دادیم که تفاوت میان عشق و هوس 
را متوجه شوند. حق انتخاب با عقل 
داشته باشند و عشق را بشناسند؟ 
حتی به آن پسر جوانی که به نوعی 
آموزشی  فقر  این  دیده  آسیب 
است، کجا به او آموزش داده شده 
که فرق غیرت و توحش را بداند؟ 
در کدام مدرسه مهارت زندگی و 

مهارت عشق ورزی داده ایم؟  که آن 
پسر با افتخار سر بریده همسرش 
را در دست نگیرد و در خیابان ها 
جولان ندهد. شاید برخی بگویند 
که این اتفاقات در برخی دیگر از 
جوامع نیز رخ می دهد، آدم هایی 
با مشکل روانی وجود دارند که 
جنایت می کنند، بله، اما کسی در 
آن جوامع با افتخار و به نام ناموس 
و غیرت این کار را نمی کند!. از همه 
مهمتر ما باید مشکلات و نواقص 
قانونی را برطرف کنیم. وقتی قانون 
از حق زنان در جامعه به عنوان 
حقوق برابر انسانــی، حمایــت 
نمی کند به نظرم این اتفاقات رخ 
می دهد. هیچ وقت از زنی کــه در 
کــودکی حقش در اختیار پــدر 
و در بزرگسالی در اختیار شوهر 
است، پرسیده شده که انتخاب 
شما چیست و آیا حق انتخابی برای 
وی در زمان ازدواج وجود داشته؟  

 23سال پیش خســـرو 
سینایی در فیلم عروس آتش و 
در محله های اهواز این موضوع 
را به نمایش گذاشت، چرا از آن 
زمان به این امر پرداخته نشد 
که طی این سال ها از ایـن قبیل 
جنایات که به قول شمـا ریشه 
در فقر فرهنگی و آمــوزشی 

دارد، جلوگیری شود؟ 
متاسفانـــه فرهنگ ما ذبــح 
انسانیت را به مردم اجازه می دهد 
با مهر تقلبی »ناموس پرستی«، 

ما باید در ابتــدا 
این مُهر تقلبــی 
را بــرداریــم و 
فرهنگـــی کـه 
به پـدر اجـــازه 
می دهــد که سر 
دختـــــرش را 
با داس بــبــرد 
و از قبل تحقیق 
کرده و فهمیـده 
که چون صاحب 
دم است، قصاص 
 ، د نمی شـــــو
برداریم. این امر 

به حمایت قانونی و اصلاح فرهنگی 
نیاز دارد. فرهنگ  ما یک فرهنگ 
مرد سالارانه است و حالا لباس آن 
عوض شده است. یک مرد جوان با 
مُهر ناموس پرستی یک شهر را به 
تماشای توحش و جنایتش دعوت 
می کند و مهمانی خون ناموسش 
را در خیابان به تماشا می گذارد، 
این فقر فرهنگی را نشان می دهد 
و قانونی که با چتر امن خود، قاتل 
را تبدیل به قهرمان می کند و چون 
از سر تعصب و مردسالارانه است. 
همان طور که ما شاهد بودیم که 
در ماجرای اخیر، قاضی پرونده 
مصاحبه کرده و گفته که »این 
خانم عکس هایی را برای شوهرش 
فرستاده و باعث جریحه دار شدن 
احساسات این آقا شده است!« 
یعنی هنوز دادگاهی تشکیل نشده 
و فرد محاکمه نشده، کلام حول 
توجیه می چرخد. پدر مونا حیدری 
نیز همین سخن را گفته بود و ما 
در این فرهنگ، مُهر داغ ناموس 
پرستی به پیشانی دختر می زنیم 
که اول شما ناموس پدر )مانند 
رومینا اشرفی( و سپس ناموس 
شوهر )مانند مونا حیدری( هستید، 
همین عدم حق دادن به وی، باعث 
عصیان و فرار می شود و بعد در 
چنگ مردی می افتد که بدتر از 
شوهرش است و او را اسیر می کند، 
چون هیچ قانونی در برابر ازدواج 
و حق طلاق از وی حمایت لازم 

نکرده است. 

  به خلأ قانونی در این رابطه 
اشاره ای داشتید و سال هاست 
زنان  از  حمایت  قانون  که 
در برابر خشونت در مجلس 
تصویب نمی شود. دلیل این 

اتفاق چه می تواند باشد؟  
چرا  مدعیان  نمی دام  هنوز 
سکوت کرده اند؟  نماینده های زن 
مجلس ما کجا هستند؟ آیا اینها 
و متعصب  زنان مومن  نماینده 
هستند یا نماینده تمام زنان بی پناه 
جامعه ؟  چند سال است که لایحه 
عدم خشونت در مجلس مانده و 
مجلس  و چطور  نشده  تصویب 
هر زمآنکه می خواهد تبصره های 
اضطراری، لایحه های سریع را 
مطرح و تصویب می کند و در قبال 
چنین فاجعه انسانی، سکوت کرده  
است. معاونت زنان رئیس جمهور 
و اعضای زن مجلس چرا سکوت 
کرده اند؟ روشنفکران جامعه ما 
باید حرف بزنند و میزگردهای 
متعددی تشکیل شود و جامعه 
را  جنایت  این  باید  شناسان 
سازمان های  کنند.  ریشه یابی 
حمایتی مانند بهزیستی باید در 
قبال مونا حیدری ها مسئول باشد. 
اگر آن انقلابی فرهنگی که قبل 
به آن اشاره کردم، رخ بدهد ظلم 
پذیری نامش نجابت نمی شود و 
توحش در مردان نامش غیرت و 
ناموس پرستی نیست. باید این 
سکوت شکسته شود و در مورد 
آن حرف بزنـند. 
باید مجلـــــس 
دنبــال لوایحی 
باشد کــه مانع از 
کودک همسری 
و کودک مادری 
شود. افرادی که با 
تعهد به این مردم 
روی صندلی های 
مجلس و اجـرایی 
کشور نشسته اند 
بایـــــد در این 
رابطـــه پاسخگو 
و مانــع اینگونه 
اتفاقات باشند. اما نمایندگان ما، 
چون نمایندگان جمعیت حداقلی 
هستند، درک دقیقی از مشکلات 
جامعه  آسیب های  و  اجتماعی 
ندارند، درست است که با حداقل 
آرا وارد مجلس شده اید، حداقل 
۱۰ درصد دغدغه تان را به مسائل 
و مشکلات جامعه بدهید که در 
انتخابات بعدی مجلس به پای 

صندوق های رای بیایند. 
  نباید از این موضوع غافل 
شد که بیش از هر چیزی، با 
رسانه ای که فیلم این جنایت را 

پخش کرد، برخورد شد. 
با رسانه ای که این خبر و فیلـم 
را منتشر کرده برخورد می کنیم 
و این ظاهرا پاک کردن صــورت 
مساله است. سنگ بر روی ننــگ 
می گذاریم و در حالـــی که این 
موضوع حل نخواهد شد. ما ذره ای 
اگر همان کارها و فیلم هایی که 
در مرگ آن جوان سیاه پوست 
آمریکایی انجام می دادیم، به این 
موضوع می پرداختیم، حالا این 
اتفاقات تکرار نمی شد. اینقدر صدا 
وسیمای ما به تبلیغ و تفسیر این 
اتفاق در آمریکا پرداخت، ولی 
این جنایت هیچ بازخوردی در 
صدا و سیما نداشت. نمی خواهید 
مقداری فرهنگ سازی کنید؟  چرا 
وقتی آن جنایت در آمریکا رخ 
داد رگ غیرت همه بیرون زد، اما 
در ایران نهادهای ذیربط سکوت 

کرده اید!

فرزانه ترکان درگفت وگو با »آرمان ملی« درباره جنایت اخیر اهواز: 

به نظاره مهمانی خونِ »ناموس« در خیابان ها
  چرا یک مرد، با مُهر ناموس پرستی یک شهر را به تماشای توحش جنایتش دعوت می کند؟

  چرا نهادها در قبال جنایت اهواز سکوت کرده اند؟  
آرمان ملی- وحید استرون: »ناموس پرستی« 
و »غیرت« مردانه، این روزها بیش از هر زمان 
دیگری زیر سایه انتقادات قرار گرفته، چون 
همان طور که خسرو سینایی 23 سال پیش با 
فیلم »عروس آتش« به  نمایش گذاشت، برخی 
فرق میان »ناموس پرستی قهرمانانه« را با 
توحش  متوجه نمی شوند. پس از آن سال ها، 
زمانی که »سجاد« سر بریده مونا حیدری را به 
نمایش می گذاشت و می خندید، بدون تردید 
می خواست به همه ثابت کند که »غیرت« را 
به خوبی می فهمد، اما غافل و بی توجه به این 
موضوع که این اقدام نه انسانی است و نه او 
معنای ناموس پرستی را می شناسد، به غیر از 
فقر فرهنگی و اجتماعی، او به این اصل اعتقاد 
داشت که جامعه ای که او در آن زندگی می کند، 

 خسارت گردوغبار 
به کشور 

رئـــیس سازمان حفاظــــت 
محیط زیست گفت: میزان خسارت 
ناشی از پدیده گردوغبار در یــک 
دوره ۱۰ ساله )۱۴۰۶ - ۱۳9۷( 
معادل ۵9۰ هزار میلیارد ریال برآورد 
شده است. علی سلاجقه اظهار کرد: 
بررسی های انجام شده توسط سازمان 
حفاظت محیط زیست نشان می دهد 
که در حال حاضر وسعت کانون های 
گردوغبــــار داخلی کشور بالغ  بر 
۳۵ میلیون هکتار و میزان غبار ناشی 
از آنها بالغ بر ۴/۲ میلیون تن ذرات 
زیر یک میکرون است. سلاجقه با 
بیان اینکه اراضی زراعی آبی و دیم 
زار، ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار هکتار 
از اراضی غبار خیز کشور را شامل 
می شود، تصریح کرد: برای مدیریت 
و کنترل غبار خیزی در این کاربری 
اراضی باید آمـــوزش کشاورزی 
حفاظتی به کشــاورزان، مدنظر قرار 
گیرد. بررسی ها نشان می دهد که 
این مهم در وزارت جهــاد کشاورزی 

مغفول مانده است.

واکنش به تقلبی بودن 
واکسن آسترازنکا

رئیس اداره بیمــاری های قابل 
پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت، 
در واکنش به برخــی اخبار مبنی بر 
تقلبی بودن واکســن آسترازنکا در 
ایران، گفت: تمامی واکسن هایی 
که در نظام واکسیناسیون کشور در 
مراکز و پایگاه ها استفاده شده است 
اعم از آسترازنکا یا دیگر واکسن ها 
مستقیما از شرکت های تولید کننده 
در دنیا خریداری شده و با نظارت 
دقیق در سطح کشور توزیع و مصرف 
شده است. سید محسن زهرایــی 
درخصوص خــبری که در فضــای 
مجازی با عنوان »در سازمان جهانی 
بهداشت اعلام شده است که واکسن 
آسترازنکا که در ایران استقاده شده، 
تقلبی بوده است« منتشر شده، گفت: 
اگر به سایت های خبری داخل کشور 
در رسانه ها و صدا و سیما مراجعه 
کنید متـــوجه می شوید که در 
تابستان اخباری اعلام شد که گروه ها 
و باندهای کلاهبرداری با گرفتن 
مبالغ زیاد واکسن پر شده، تقلبی و 
یا واکسن هایی که احیانا به صورت 
قاچاق وارد کرده بودند، در خارج از 
سیستم واکسیناسیون کشور، در 
خانه، شرکت و یا جاهای زیرزمینی 
و غیرقانونی با گرفتن مبالغی به افراد 
تزریق کردند و این افراد متاسفانه در 

دام این کلاهبرداران افتادند. 

هشدار کافی نیست؛ 
تعقیب کنید

رئیس قوه قضائیه در خلال جلسه 
با هیات تحقیق و تفحص مجلس از 
بازار سرمایه، به سازمان بازرسی کل 
کشور انتقاد کرد. حجــت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای گفت: سه 
ماه است که دنبال نتایج گزارش های 
سازمــان بازرسی از بازار سرمایه 
هستم. هشدار سازمان بازرسی به 
دستگاه ها بایــد نتیجه بخش باشد 
و اگر توجـــه نشد، تعقیب قضائی 
انجام گیــرد. در سال های گذشته، 
برخــی تشکل های دانشجـــویی 
و فعالان اجتماعی نیز در نامه هایی 
عملکرد سازمان بازرسی کل کشور را 
کمرنگ و بی اثر خوانده و آن را به باد 
نقد گرفته بودند. یکی از این نامه ها را 
سه سال پیش، اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان مستقل خطاب 
به رئیس وقت قوه قضائیه نوشته بود. 


